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  فرزين ماندگار
ع�زت الله ضرغام�ي، رئيس اس�بق س�ازمان صداوس�يما در 
گفت و گو با ايس�نا درب�اره فعالي�ت در عرصه فض�اي مجازي 
و عملك�رد صداوس�يما در رقاب�ت با فض�اي مج�ازي گفت: 
صداوس�يما ضمن اينكه س�رعت و توجه دارد به دليل اينكه 
رس�انه رس�مي اس�ت به صحت و دقت خبر باي�د توجه كند. 
 ضرغامي به اين اشاره كرده كه صداوسیما اقتضائاتي دارد كه بايد 
بر اساس آن اقتضائات عمل كند. صداوسیما به دلیل اين اقتضائات 
براي كنترل كردن خبر مهمي كه مي تواند روي جامعه اثر داشته 
باشد بايد با دستگاه هاي مربوط به لحاظ قانوني روي دقت و صحت 
خبر كار كند. به همین جهت برخي اوق��ات ايجاب مي كند كمي 
ديرتر از يك مجموعه رسانه اي ديگر كه تعهدي در مقابل خبر ندارد، 
عمل كند. برخي رس��انه هاي فضاي مجازي سرعت برايشان مهم 
است و به محض اينكه خبر مي آيد بدون اينكه تأخیر كنند آن خبر 
را منتشر مي كنند و به خاطر اهمیت، خبر بازتاب زيادي هم پیدا 
مي كند. اما صداوسیما ضمن اينكه سرعت و توجه دارد به دلیل اينكه 

رسانه رسمي است به صحت و دقت خبر بايد توجه كند. بسیاري از 
خبرهاي مهم و امنیتي حتماً بايد گردش كاري را كه در دبیرخانه 
شوراي امنیت زير نظر رئیس جمهور محترم اداره مي شود، طي كند 
و پاس��خ دقیقي كه آنها مي دهند را اعلام كند. در غیراين صورت 
امكان پخش خبر را ندارد و من مطلع هستم كه همیشه مديران خبر 
ما با مسئولان رسمي كشور دچار چالش مي شوند، پیگیري مي كنند 
و اصرار مي كنند اگر شده خبر را يك دقیقه زودتر اعلام كنند، به رغم 

اينكه صحت و دقت بايد انجام شود سرعت هم مد نظر باشد. 
وي درباره  انتقاداتي كه از سوي دولت به صداوسیما مطرح مي شود 
نیز اظهار كرد: هر كسي كه كمي جناحي است اگر ببیند جناحش 
مش��كل دارد به صداوس��یما انتقاد مي كند. رئیس اسبق سازمان 
صداوس��یما درباره فعالیت اين روزهاي خود مي گوي��د: راجع به 
برنامه هاي خودم در طول اين س��ال ها كم ح��رف زده ام. در دوره 
معاونت سینمايي ارشاد هم مصاحبه هاي مفصلي داشته ام. اما درباره 
صداوسیما به دلیل اينكه انتشار خبر ممكن است به گونه اي باشد كه 
در تعارض با رفتار بعدي مديران سازمان صداوسیما باشد و تصوري 
ايجاد شود كه من رفتار آنها را زير سؤال مي برم، اجازه دهید در مورد 

كارهايي كه در صداوسیما انجام مي شود خیلي صحبت نكنم. 
وي در همین زمینه مطرح كرد: به نظرم بهترين روش خود كارنامه 
است، يعني اگر بنده سه سال است كه ديگر نیستم آن كساني كه 
علاقه مندند واقعی��ت را ببینند مي توانند كارنام��ه من را تحلیل و 
بررسي كنند. از كارهاي سیاسي گرفته تا كارهاي هنري و نمايشي. 
آن موقع من كمتر مصاحبه مي كردم و همیشه مطرح مي كردم كه 
عملكرد ما روي آنتن است. بعضي از دستگاه ها هستند كه اگر جايي 

را خراب كنند ۱۰ سال بعد هم كسي نمي فهمد.

پاسخ ضرعامي به چرايي عقب ماندن از برخي خبرها در رسانه ملي

   محمدصادق عابديني
با همكاري امرالله احمدجو با داود ميرباقري 
در نگارش فيلمنامه سريال سلمان فارسي، 
هم اكن�ون اي�ن دو هنرمن�د در دفتري در 
خياب�ان مفت�ح در ح�ال تكمي�ل فيلمنامه 
س�ريال فاخ�ر س�لمان فارس�ي هس�تند. 
آنچه از شرايط سیما برمي آيد، اين بار مهم ترين 
گزينه جدي براي ساخت سريال فاخر، فیلمنامه 
سلمان فارسي است. داود میرباقري زماني اعلام 
كرده بود كه آرزويش س��اخت س��ريال سلمان 
فارسي است. سريال سلمان فارسي بعد از مدت ها 
ركود، اين بار با همكاري دو كارگردان سرشناس 
تلويزيون��ي در مرحله تكمیل فیلمنامه اس��ت تا 

میرباقري به تحقق آرزويش نزديك تر شود. 
   ساخت س�ريال سلمان فارس�ي، بعد از 

16 سال
زمان��ي ك��ه داود میرباقري تصمی��م مي گیرد 
س��ريالي درباره زندگي س��لمان فارسي صحابه 
بزرگ پیامبر )ص( بسازد هنوز مختارنامه متولد 
نش��ده بود. میرباقري ابتدا مي خواست سلمان 
فارس��ي را جلوي دوربین ببرد و طرح آن را هم 
نوشته بود اما كار كنار گذاشته شد و صحبت از 
ساخت مختارنامه بر اساس زندگي مختار ثقفي 
از چهره هاي شاخص بعد از قیام عاشورا به میان 
آمد. میرباقري كه با ساخت سريال امام علي)ع( 
اولین س��ريال فاخر تاريخي و مذهبي را ساخته 
بود، روايت مختارنامه را از آخرين ماه هاي امامت 
امام حسن مجتبي)ع( آغاز كرد و بعد به قیام امام 
حسین)ع( پرداخت. مختارنامه روايتي جامع از 
حوادث بعد از قیام عاشورا را به نمايش گذاشت كه 
بخش مهمي از تاريخ اسلام را در بر مي گیرد. اين 
كارگردان بعد از پايان ساخت سريال مختارنامه 
اعلام كرد دوباره مي خواهد سراغ ساخت سريال 
سلمان فارسي برود. اين در حالي است كه ساخت 
مختارنامه حدود شش س��ال به طول انجامیده 
بود و میرباقري از موضوع ساخت سلمان فارسي 

چندين سال دور بود. 
به رغم موفقیت داود میرباقري در ثبت يك سريال 
فاخر مذهبي كه هنوز هم در مناسبت هاي مذهبي 
شاهد اكران مجدد آن هستیم، صداوسیما براي 
ساخت مجموعه سلمان فارس��ي همكاري لازم 
را با میرباقري نداشت. در عوض با كمرنگ شدن 
حضور میرباقري در تلويزيون، اين بار كارگردان 
فیلم سینمايي »آدم برفي« به سمت شبكه نمايش 
خانگي كش��یده ش��د و دو مجموعه نمايشي را 

براي عرضه در شبكه نمايش خانگي تولید كرد. 
مجموعه »ش��اه گوش« ك��ه س��ريالي مفرح بود 
با اس��تقبال خوبي روبه رو ش��د و در روزهايي كه 
س��ريال هاي ش��بكه نمايش خانگي با شكست 
روبه رو مي ش��دند، به طور كامل ساخته و پخش 
ش��د. بعد از آن نیز »دندون طلا« ساخته و توزيع 
شد كه پیش تر نس��خه نمايش��ي آن براي تئاتر 
را خود میرباقري به روي صحنه ب��رده بود. همه 
اين فعالیت ها باعث ش��د باز هم س��اخت سريال 
سلمان فارسي به تأخیر بیفتد. در اين مدت بارها 
میرباقري در مصاحبه هاي مختلفي كه داشته بر 
آرزوي قديمي اش يعني س��اخت سريال سلمان 
فارسي تأكید كرده است. وي در مصاحبه اي پیش 
از ساخت سريال »دندون طلا« مي گويد: آرزويم 
اين اس��ت كه روزي بتوانم مجموع��ه تلويزيوني 
سلمان فارسي را در رسانه ملي تولید كنم. سلمان 
پروژه اي است كه براي من تبديل به يك باور شده 
است اما با توجه به مشكلات تلويزيون كه به دلیل 
مشكلات مالي است امیدوارم بتوانم كار ساخت 

سلمان را آغاز كنم. 
وي در همین مصاحبه تأكید مي كند كه نگارش 
فیلمنامه به پايان رس��یده اس��ت و هر زماني كه 
شرايط آماده ش��ود به سرعت س��ريال را خواهد 

ساخت. 
   احياي سيما فيلم موجب ساخت سلمان 

فارسي!
در طول سال هاي اخیر چند بار ساختار سازماني 
صداوسیما در حوزه س��اخت فیلم و سريال دچار 
تغییراتي ش��ده اس��ت كه حاصل آن تغییرات تا 
مقطعي به حذف س��یمافیلم مركز معبر رس��انه 
ملي براي س��اخت سريال منجر ش��د اما امسال 
اتفاق وي��ژه اي افتاد. دكتر حس��ین كرمي، مدير 
موفق ش��بكه نسیم كه مديريت ش��بكه نمايش 
و تماش��ا را نیز بر عهده داش��ت، از سوي مرتضي 
میرباقري، معاون سیما به عنوان رئیس سیمافیلم 
منصوب ش��د. در حك��م انتصاب كرمي ب��ر ارائه 
منشور تولیدات نمايشي، برنامه پنج ساله و سالانه 
تولیدات نمايش��ي و اتخاذ تدابیر شايسته و لازم 
براي مديري��ت محتوايي و برآورد س��ريال هاي 
شبكه هاي سیما و تلاش براي ارتقاي سطح كیفي 
تولیدات نمايشي به ويژه در طبقه الف ويژه و نیز 
گسترش فیلمنامه نويس��ي براي تولید آثار فاخر 
بر اساس مؤلفه هاي ديني، آگاهي، اخلاق و امید 

اشاره شده بود. 
اين تغییر مهم كه ارديبهشت ماه امسال به وقوع 

پیوست، زمینه احیاي س��یما فیلم را فراهم كرد؛ 
اقدامي كه اي��ن روزها با به جري��ان افتادن روند 
بازنويسي و تكمیل فیلمنامه سريال سلمان فارسي 

مي توان تأثیرات آن را مشاهده كرد. 
   احمد ج�و ب�راي ميرباق�ري ديال�وگ 

مي نويسد
امرالله احمدجو براي بینندگان تلويزيون يادآور 
سريال هاي ماندگاري مانند »روزي روزگاري«، 
»تفنگ سرپر« و »پشت كوهاي بلند« است. هنوز 
هم بس��یاري از كساني كه پخش س��ريال روزي 
روزگاري را به خاطر دارند، ديالوگ هاي ماندگار 
اين سريال را میان »مرادبیگ«، »حسام بیگ« و 
»خاله لیلا« به ياد دارند. احمدجو كه مي تواند ادعا 
كند همشهري حضرت س��لمان فارسي و متولد 
اصفهان است، س��ال گذش��ته در مصاحبه اي از 
همكاري با میرباقري خبر داده و مي گويد: چندي 
پیش طرح فیلمنامه سريال »س��لمان فارسي« 
را نوش��ته و در اختیار داود میرباقري گذاشتم تا 
فیلمنامه آن را بنويس��د. اين اث��ر تاريخي نیاز به 
زمان كافي براي ساخت و پرداخت دارد. اظهارات 
احمدجو نشان مي دهد فیلمنامه اي كه قرار است 
ساخته شود با آنچه میرباقري حدود ۱6 سال پیش 

نگاشته بود، متفاوت است. 
   بازيگري كه نقشش در »مختار«

حذف شد، سلمان مي شود
همكاري احمدجو با میرباقري نیز گرفتار بي پولي 
س��ازمان ش��ده و كار تدوين طولاني شد و حتي 
مدتي اين دو نفر دست از كار كشیدند. احمدجو 
قرار است بیشتر روي ديالوگ هاي سريال سلمان 
فارس��ي كار كند. وي درب��اره ديالوگ نويس��ي 
اين س��ريال مي گويد: من خ��ود زماني كه قصد 
كارگرداني اثري را داشته باشم، از هنگام نوشتن 
فیلمنامه روي بازيگرانم فك��ر مي كنم و نقش را 
براي آنها مي نويسم. البته شايد عادت بدي باشد، 
چون زماني كه آن بازيگر خاص نمي تواند در فیلم 
حضور پیدا كند، دردس��رهاي زيادي براي تغییر 
تصوير ذهني ام ش��كل مي گیرد. من در گذشته، 
وقتي نقشي را مي نوشتم نمي توانستم به خسرو 
ش��كیبايي يا محمود پاك نیت ي��ا ... فكر نكنم، 
اما در جريان تفك��رات میرباقري ب��راي انتخاب 

بازيگران نیستم. 
احمدجو همچنین از احتمال فراخوان براي انتخاب 
بازيگران نقش هاي س��ريال سلمان فارسي گفته 
است. با وجود اين برخي از خبر ها از اين حكايت 
دارد كه داود میرباقري به دنبال سپردن نقش اول 
سريال سلمان فارسي به نابازيگر خوش  تیپي است 
كه ايفاي نقش اش در سريال مختارنامه به دلیل 
ملاحظات مذهبي حذف شد. كاوه فتوحي كه در 
مختارنامه نقش حضرت عباس)ع( را ايفا مي كرد، 
گزين��ه اول میرباقري براي ايفاي نقش س��لمان 
اس��ت؛ فردي كه مي توان وي را جزو كشف هاي 

سینمايي داود میرباقري دانست. 
صداوسیما تلاش كرده اس��ت با جلوگیري از درز 
اخبار مربوط به ساخت س��ريال سلمان فارسي، 
هیچ گونه اطلاع رساني درباره مراحل ساخت اين 
سريال نداشته باشد؛ كاري كه در زماني كه تبادل 
اطلاعات و ارتباطات به كس��ر ثانیه رسیده است، 
كاري عجیب و بي معنا اس��ت ولي ب��ا وجود اين 
خبرهايي از تداوم نگارش فیلمنامه سلمان فارسي 

بعد از وقفه اي نه چندان كوتاه حكايت دارد. 

نگارش فيلمنامه سريال فاخر مذهبي از سوي 2 كارگردان سرشناس تلويزيون

 سلمان فارسي در مسير جام جم 
به ايستگاه مفتح رسيد

 وقتي غسالخانه 
صحنه اجراي نمايش مي شود!

   معصومه طاهري
 چن��د روز پیش در خبري آم��ده بود يك��ي از گروه هاي تئاتر 
شهرس��تاني در اصفهان مجبور ش��دند در اقدام��ي عجیب به 
دلیل نبود سالن براي تمرين و اجراي نمايش خود به قبرستان 
متوسل شوند و از محوطه مرده شويخانه آن قبرستان به عنوان 

سن استفاده كنند. 
كارگردان اين نمايش با گلايه نسبت به اين وضعیت گفته بود: 
» تمام مش��كلات تنها مربوط به هنرمندان بومي شهرس��تان 
مباركه مي شود اما وقتي برنامه اي برگزار مي شود و هنرمندي را 
از بیرون از شهرستان براي اجرا دعوت مي كنند، چندين میلیون 

تومان براي او هزينه مي شود.«
در واقع برگزاري نمايشي در غس��الخانه قبرستان اتفاق تلخ و 
ناراحت كننده اي است كه بايد بیشتر از همه انگشت اتهام را بايد 
به سمت متولیان و عوامل فرهنگ و ارشاد نشانه گرفت كه چرا با 
وجود بودجه و امكاناتي كه دارند در زمینه حمايت از هنرمندان 
جوان بومي شهرستان ها كار جدي و عملي انجام نمي دهند؟! 
آيا با آن همه ادعاي حمايت از هنر و اهالي هنري كه وجود دارد 
فضاي غس��الخانه براي تمرين و اجراي تئاتر مناس��ب است؟! 
همین بي مهري مس��ئولان به هنرمندان بومي يكي از دلايل 
اصلي كوچ آنها است؛ چنان كه اغلب هنرمندان شهرستاني بعد 
از مدتي كه در كار آشنايي پیدا كردند كوله بار خود را مي بندند 
و به امید فضاي بهتر و مساعدتر به شهرهاي بزرگ و به خصوص 

تهران مهاجرت مي كنند. 
در همین رابطه چندي قبل با اس��تاد رضا بدرالسماء، نگارگر 
معروف كش��ورمان گفت وگو داش��تیم. وي مي گفت: » يكي 
از هنرمندان مع��روف اصفهاني كه در تهران س��اكن اس��ت 
معترض شد كه چرا من به پايتخت مهاجرت نمي كنم. او علت 
پیشرفت و معروفیت خودش را مهاجرت به تهران مي دانست 
و اينكه در اصفهان هنرمند فس��یل مي ش��ود، كسي هم قدر 
هنرمند را نمي داند حت��ي با عتاب و تندي ب��ه من  گفت چرا 
تو به تهران نمي روي؟! ولي من قبول نكردم هر چند مي دانم 
گاهي پیش��رفت در گرو مهاج��رت و ديده ش��دن در فضاي 

رسانه هاست.«
متأسفانه اين مس��ئله در تمام ش��هرها كم و بیش وجود 
دارد و نبود امكان��ات و عدم توجه متولی��ان به عرصه هنر 
باعث مهاجرت هنرمندان شهرس��تاني به پايتخت ش��ده 
به طوري كه آنها را از ديار دوست داش��تني و زادگاه خود تا 
تهران دودآلود بدرقه مي كند چراكه مس��ئولان و متولیان 
فرهنگ و ارشاد در استان ها تمركززدايي را در حد حرف و 
همايش و سخنراني دنبال مي كنند و در عمل تمركزگرايي 
قوت و جديت بیشتري دارد؛ وقتي همه امكانات در پايتخت 
جمع شده و تبلیغات زيادي  براي اين امر صورت مي گیرد 
به صورتي  كه حتي س��الن و فضاي مناس��ب براي برخي 
اجراهاي ضعیف و هنجارشكن و نامتعارف هم وجود دارد 
ولي در مقابل مي بینیم كه تیم نمايشي در شهرستاني بايد 
در بخش مرده ش��ويخانه قبرس��تاني تمرين و اجرا داشته 
باشند، نتیجه آن اس��ت كه كم كم به فكر كوچ مي افتند؛ 
وگرنه به طور قطع در شهرهاي غیر از تهران هنرمندان قابل 
و توانايي هستند كه اگر در شهر خود بمانند، مي توانند باعث 
ارتقاي هنري زادگاه خود گردند، اما وقتي به شهرستان ها 
بي توجه باش��یم و آنها را محدود كنیم، اين طور برداشت 
مي شود كه در حال جلوگیري از اس��تعدادهاي يك شهر 
هستیم، براي همین در هر شاخه هنري كه فعال هستند 
نقطه پیشرفت و ترقي خود را در تهران مي بینند، درحالي 
كه هر ش��هري ظرفیت هاي هنري بس��یار زيادي دارد كه 
با بومي س��ازي و تقويت آنها مي توان باعث شكوفايي و به 

بالفعل شدن شان شد. 
البته اين همه ماجرا نیست موضوع فوق براي موضوعات ديگر 
هنري از جمله سینما و تلويزيون هم مصاديق بسیاري دارد كه 

قابل تأمل است. 
چند وقت پیش ارشاد استان اصفهان همه هنرمندان شناخته 
شده تهران نشین و پیشكسوتان اصفهاني را دور هم جمع كرده 
بود تا با همفكري و هم انديشي همديگر براي اين شهر و قطب 
بودنش در زمینه فرهنگ هنر كشور كاري بكنند اما گلايه ها 
بسیار زياد بود، بازيگران پیشكسوتي كه به جاي كوچ نشیني به 
تهران در اصفهان مانده بودند مي گفتند تنها به جرم همین كه 
در شهرستان مانده ايم حتي در كارهايي كه استود هاي فیلم و 
سريال سازي در لوكیشن اصفهان تولید مي كنند حق حضور 
نداريم كه جاي بسي تأسف است؛ البته اين حق نداشتن براي 
حضور ناشي از قوانین نانوشته اي است كه خود تولید كنندگان 
هنري براي خودشان متصور ش��ده اند و باعث خط كشي بین 
هنرمندان تهراني و شهرس��تاني گرديده اند، بنابراين به نظر 
مي رس��د قبل از هر چیز متولیان و مديران فرهنگي بايد اين 
فضاي بسته و محصور شده هنري را بشكنند و براي هنرمندان 
محلي در هر شهرستان و استاني توجه بیشتري قائل باشند تا 
از اين به بعد اخبار تلخي چون برگزاري نمايش در غسالخانه 

قبرستان شنیده نشود.

هْدِ.  هْدِ إخِْفَاءُ الزُّ أفَْضَلُ الزُّ

برترين زهد، پنهان  داشتن زهد 
است.

    دریچه

»داستان برده ها« به چاپ چهارم مي رسد
كتاب »داستان برده ها« را انتشارات كتاب جمكران براي عرضه چاپ چهارم به 

بازار نشر آماده مي  كند. 
به گزارش»جوان« به نقل از روابط عمومي انتشارات كتاب جمكران، كتاب »داستان 
برده ها« كه با ترجمه و تدوين سعید سعادت طي روزهاي برپايي سي امین نمايشگاه 
كتاب تهران توسط انتشارات كتاب جمكران به چاپ رسیده بود، در حال حاضر خود را 
براي چاپ چهارم آماده مي كند. اين كتاب با ترجمه منابع موجود و در بیشتر موارد با بیان 
نكته هاي گفته نشده تاريخ، سعي دارد رنج و ستم بزرگي را كه بر انسان هاي زيادي در 
دنیا رفته روايت كند؛ انسان هايي كه قرباني پول پرستي و سنگدلي تاجران و سرمايه داران 
اروپايي و امريكايي شدند. در اثر پیش رو، به تاريخ برده داري از ابتدا پرداخته شده است، 
اما تمركز اصلي آن روي برده داري اروپايي و امريكايي بوده است؛ موضوعي كه هنوز هم 

وجود دارد و فقط شكل و ساختار و  سازوكارش متفاوت شده است. 
از روزي كه دريانوردان اشغالگر پرتغالي و اسپانیايي اولین مستعمره هاي خود را در قاره 
جديد بنا مي كردند، همه چیز براي بومي ها تلخ شد و اين تلخي با استثمار و نابود كردن 
نسل هاي زيادي از مردم آفريقا ادامه پیدا كرد. پدران دنیاي مدرن كه خیلي شیك و 
اتوكشیده، هنوز با تكبر در دنیا به همان رفتار گذشته خود ادامه مي دهند، هرگز از رفتار 

گذشته خود پشیمان نشدند و فقط شكل ستم و بي عدالتي خود را عوض كرده اند. 
اين كتاب به مخاطب نش��ان مي دهد كه بايد حواسش باشد آنها براي كسي دلسوزي 
نمي كنند و براي رسیدن به منافع خود ترسي از هیچ جنايتي ندارند و حاضرند تا هويت، 
عزت و آزادي ديگران را براي رسیدن به منفعت خودشان خريد و فروش كنند. دنیاي 

امروز ما هنوز هم صحنه همان درگیري برده گرفتن و برده شدن است. 
مجموع شمارگان اين كتاب از چاپ اول تا س��وم، 3هزار و 5۰۰ نسخه بوده كه چاپ 
سومش رو به پايان بوده و قرار است نسخه هاي چاپ چهارمش به زودي با 8۰ صفحه 

رنگي، قطع رحلي و قیمت ۲5هزار تومان منتشر شود.

    كتاب

  هادي عسگري
وزير فرهنگ و ارش�اد اسلامي در مراس�م اختتاميه دوره 
دانش افزايي فارسي آموزان خارجي، زبان فارسي را عامل 
حيات بخ�ش و باعث حفظ تمدن امروز اي�ران عنوان كرد. 
صالحي امیري كه در دانشگاه علامه طباطبايي سخن مي گفت، 
ابتدا از دو چهره ش��اخص معاصر كه براي حفظ زبان فارس��ي 
تلاش مي كنند، نام برد و گفت: دو شخصیت برجسته در ايران 
در چند دهه اخیر در گس��ترش زبان فارسي نقش داشتند كه 
اولین آنها مقام معظم رهبري است و ما سراغ نداريم شخصیتي 
مانند اين ايشان در گسترش زبان فارسي دقت لازم و حساسیت 
بسیار زياد داش��ته باش��د و فرد دومي كه در گس��ترش زبان 
فارسي اهتمام دارد، آقاي دكتر حدادعادل است. او شخصیت 
فرهیخته اي اس��ت كه در چند دهه اخیر به زبان فارسي توجه 
كرده است. وزير ارشاد با اشاره به اهمیت زبان فارسي براي حفظ 
تمدن ايران، تأكید كرد: زبان فارسي هم هويت بخش است، هم 
انسجام بخش است و هم ادامه حیات اين سرزمین به آن وابسته 
است. اگر در اين سرزمین تمدن ديده مي شود، ريشه هاي آن 
به درازاي قدمت فارسي است و از اين رو زبان عامل بقا و حیات 
اين سرزمین است. وي با اش��اره به تأكید مقام معظم رهبري 
براي حفظ زبان فارسي گفت: از نظر ايشان زبان فارسي مهم تر 
از يك زبان است. صالحي امیري با اش��اره به لايه هاي تمدني 
كش��ورمان گفت: اكنون در لايه تمدن نوين اسلامي هستیم 
كه با پیروزي انقلاب اسلامي شكل گرفت. وزير ارشاد در ادامه 
از لايه هاي تمدني دوران صفويه، ساساني، هخامنشي و تمدن 
ماد و جیرفت به عنوان ديگر لايه هاي تمدني كشورمان نام برد. 

در اين مراسم، دكتر حدادعادل مديرعامل بنیاد سعدي نیز در 
سخناني نیاز امروز جهان را صلح نامید و راه رسیدن به صلح را 

زبان آموزي معرفي كرد. 
مديرعامل بنیاد سعدي از فارس��ي آموزان خواست تا قدر زبان 
فارسي را بدانند و ادامه داد: زبان فارسي براي شما يك سرمايه 
است و مانند كلید يك گنج است كه اگر اين كلید را گم نكنید، 
به گنج بزرگي از معرفت، عشق و انسانیت دست خواهید يافت. 
حدادعادل همچنین به فارس��ي آموزان خارجي توصیه كرد: 
تجربه حضورتان در ايران را براي هموطنان خود بازگو كنید. 
ايراني كه ديديد با ايراني كه پیش از آن برايتان ترسیم كرده 
بودند را بازگو كنید. ايران را معرفي كنید، نه كمتر، نه بیشتر 
هر آنچه ديديد را بگويید. در اين مراسم، همچنین اعلام شد 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي از كتاب هايي كه فارسي آموزان 
خارجي از فارسي به زبان مادري ش��ان ترجمه كنند، حمايت 
خواهد ك��رد و وزارت علوم براي اين فارس��ي آم��وزان بورس 

تحصیلي در نظر گرفته است. 

وزير ارشاد: حيات تمدني ما مديون زبان فارسي است

    جواد محرمي
س�وريه به عنوان يكي از اصلي ترين كشورهاي درگير 
با تروريس�ت هاي مورد حمايت غرب چون داعش تا به 
حال دو فيلم درباره حمايت عربس�تان س�عودي از اين 
گروه ها توليد كرده است اما سينماي ايران كه مدير سابق 
سازمان س�ينمايي ادعا مي كرد در كنار هاليوود، قطب 
اصلي سينماي جهان اس�ت! نزديك به يك  سال است 
در كار س�اخت فيلمي با اين موضوع معطل مانده است. 
مبارزه با افراط گرايي يكي از ش��عارهاي دولت يازدهم بود 
اما در همین دولت س��اخت فیلمي درباره تروريست پروري 
حكام سعودي با مشكلاتي فزاينده روبه رو شده است. سال 
پیش بود كه رد ش��دن فیلم امپراطور جهنم از سوي هیئت 
انتخاب جش��نواره فیلم فجر جنجال هاي زيادي را رقم زد. 
برگزار كنندگان حتي حاضر نشدند اين اثر به جشنواره راه 
پیدا كند و آنقدر هم صداقت نداشتند كه رسماً اعلام كنند 
به دلیل انتقاد از خاندان سعودي با فیلم مخالفند و كیفیت 
پايین فیلم را بهانه كردند. اما حالا و پس از گذشت نزديك به 
شش ماه از جشنواره فجر همچنان خبر مي رسد كه امپراطور 
جهنم در حالت بلاتكلیفي قرار دارد. محمد خزاعي آن  زمان 
مدعي بود كه مي توان فیلم را براي نمايش به جشنواره رساند 
اما معلوم نیست پس از مانع تراشي براي نرسیدن به جشنواره 
فجر چرا انگیزه عوامل هم فروكش كرده و كاري كه عنوان 
مي شد 9۰ درصد راه را رفته پس از گذشت ماه ها همچنان 

بلاتكلیف مانده است. 
آن روزها »جوان« به حق از محافظه كاري مسئولان دولتي 
جشنواره فجر انتقاد كرد ولي به نظر مي رسد امپراطور جهنم 
براي تكمیل شدن راه سخت تري در پیش داشته و آنقدرها 
هم كه محمد خزاعي فكر مي كرده رساندن آن به پايان خط، 
كار ساده اي نبوده است. ظاهراً كار در مراحل پاياني به خاطر 
مشكل بودجه خوابیده است. اينكه چرا در سینمايي كه براي 
هر موضوع مزخرف و بي اهمیتي پول وجود دارد براي اثري 
كه قرار است دست سعودي و اسرائیل را در تروريست پروري 
رو كند اين همه مش��كلات فزاينده پیش مي آيد، س��ؤال با 
اهمیتي است. سوريه به عنوان كشوري كه كمترين ادعايي 
در سینماي جهان ندارد و مس��ئولانش هم مانند مسئولان 
سینماي ايران آن را هماورد هالیوود قلمداد نمي كنند تا به 
حال دو فیلم درباره حمايت خاندان سعود از تروريست ها در 
منطقه ساخته است. نجدت انزور درباره پشت پرده حمايت 
س��عودي ها از افراطي گري دوبار فیلم س��اخته است. انزور 
سازنده فیلم جنجالي »پادشاه ش��ن ها« است كه به روايت 

داس��تان عبدالعزيز آل سعود، مؤس��س پادشاهي سعودي 
در عربستان مي پردازد و در س��ینماهاي سوريه بازتاب هاي 
گسترده اي را به همراه داش��ت. اين كارگردان حتي از سوي 
عدنان العايض، مفتي عربستاني محكوم به اعدام شده است. 
پادشاه شن ها اثري تاريخي است كه چگونگي به وجود آمدن 
رژيم آل سعود در س��رزمین حجاز و نجد را حكايت مي كرد. 
فیلم جديد اين فیلمساز نیز جنايات و وحشیگري هاي رهبران 
و مزدوران داعش را به تصوير مي كشد. از اين كارگردان سال 
گذش��ته فیلم فاني و از هم گس��یخته روانه اكران ش��د كه 

ريشه هاي وهابیت در گروه داعش را برملا مي كرد. 
امپراطور جهنم اولین فیلمي است كه در سینماي ايران به 
موضوع حمايت فكري و مالي خاندان سعودي از تروريستم 
منطقه اي اشاره مي كند. مخالفت با حضور فیلمي كه در آن 
به سیاست هاي تروريست پرورانه س��عودي ها انتقاد بشود 
قدري قابل پیش بیني بود. دول��ت يازدهم كه كار برگزاري 
جشنواه فجر در دوره س��ي و پنجم را بر عهده داشت حتي 
در جريان قتل عام صدها زائر ايراني در منا در س��طوح بالا 
حاضر به واكنش نشده بود و اگر تش��ر رهبر معظم انقلاب 
نبود به احتمال زياد دولت س��عودي حتي حاضر به ارسال 
پیكر شهدا هم نمي شد. تصوير محمدجواد ظريف آن زمان 
در حالي كه كنار امیر كويت زانو  زده همان سیاس��ت فشار 
ايمیلي و توئیتري را به ذهن متب��ادر مي كرد. از همه تلخ تر 
رجزخواني هاي ع��ادل الجبیر بود كه هیچ گاه با پاس��خي 

درخور از سوي دولتمردان ايراني مواجه نشد. 
مخالفت با حضور امپراطور جهنم در جشنواره البته هیچ گاه 
به طور رسمي از س��وي برگزار كنندگان جش��نواره دولتي 
فجر تأيید نش��د و البته فیلم هم با وجود اصراري كه محمد 
خزاعي، تهیه كننده اثر داشت براي نمايش آماده نشد. اينكه 
چرا طلس��م تكمیل امپراطور جهنم نمي ش��كند، موضوع 

قابل تأملي است.

سينماي بي ادعاي سوريه توانست ولي سينماي پرمدعاي ايران نمي تواند 

طلسم امپراطور جهنم كي مي شكند؟!


